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d’altres països europeus, la neces-
sitat de fer més atractiva l’especi-
alitat d’atenció primària i de coor-
dinar millor la formació dels pro-
fessionals a les universitats amb les 
necessitats reals del sistema, i la 
distribució equitativa dels metges 
pel territori.  

Malgrat les bones intencions, no 
es van posar sobre la taula soluci-
ons per al repte més urgent, que és, 
segons els sindicats i els professio-
nals sanitaris, la millora de les con-
dicions laborals. Un dels reptes 
passa per incorporar més metges 
de família, ja que ha de ser el cen-
tre sobre el qual pivoti el nou model 
de salut, però a ningú no se li esca-
pa que la sobrecàrrega assistenci-
al i la precarietat laboral que patei-
xen és, precisament, un dels motius 
que fan que cada cop menys profes-
sionals triïn aquesta especialitat. 
L’any 1996 un 46% dels estudiants 
MIR van triar l’especialitat de me-
dicina familiar i comunitària, men-
tre que el 2018 només ho van fer el 
21%. “Les necessitats de salut de la 
nostra població requeriran metges 
d’atenció primària. Ho hem de re-
forçar”, va admetre la consellera de 
Salut, Alba Vergés. I com es pot fer 
més atractiva aquesta especialitat? 
Això és el que hauran de determi-
nar els grups de treball que sorgei-
xin d’aquesta cimera, que es torna-

rà a reunir al febrer. L’objectiu és 
que d’aquí un any es puguin oferir 
mesures concretes. 

A la reunió d’ahir hi van partici-
par una seixantena d’agents de sa-
lut, com ara col·legis professionals, 
sindicats, universitats, organitzaci-
ons sanitàries i representants del 
departament de Salut. També es va 
acordar que cal millorar les ràtios 
d’infermeria, ja que encara són 
lluny de les d’altres països europeus 
i de comunitats amb un sistema de 
finançament propi com el País Basc 
i Navarra. A més, el 92% de les infer-
meres no tenen reconeguda la seva 
especialitat, cosa que també es vol 

El futur de la sanitat catalana 
passa per més metges de família
Una cimera de professionals sanitaris també acorda incorporar més especialistes al territori 

solucionar. “El nostre model assis-
tencial té menys infermeres que al-
tres models europeus, i amb aquest 
nou canvi de model ens en faran fal-
ta més”, va dir Vergés. 

En el diagnòstic que es va fer del 
sistema sanitari es va detectat tam-
bé la necessitat de nous perfils pro-
fessionals, com ara la incorporació 
de nutricionistes, fisioterapeutes o 
psicòlegs clínics. En aquest sentit, 
també es va posar en relleu que cal 
coordinar molt millor la planifica-
ció dels estudis universitaris amb la 
planificació assistencial. “Les uni-
versitats estan molt lligades als 
grans hospitals, però no a la plani-

“Primer cal solucionar els 
problemes que ens ofeguen”

humans del sistema sanitari. La ma-
teixa consellera Alba Vergés va reco-
nèixer que el context és advers: “Ve-
nim d’una crisi molt dura en què els 
nostres professionals han hagut de 
patir”, va assenyalar. La meitat dels 
metges menors de 45 anys tenen 
contractes temporals. Molts tenen 
sous de 1.500 euros o menys i un 
40% dels nous col·legiats són metges 
estrangers extracomunitaris amb 
dificultats perquè se’ls convalidi el 
títol d’especialista del seu país, i que 
són, per tant, caldo de cultiu de més 
precarització. 

Davant d’aquesta situació, el sin-
dicat Metges de Catalunya va instar 
a “reparar primer els problemes que 
ofeguen la sanitat catalana”: l’infra-
finançament, la sobrecàrrega assis-
tencial i les condicions laborals pre-

càries. “No podem dissenyar el fu-
tur si abans no s’arregla el present”, 
va dir el president de Metges de Ca-
talunya, Jordi Cruz, que també va 
instar a aplicar les mesures i acords 
que surtin d’aquest fòrum de treball 
perquè no sigui només una declara-
ció d’intencions. 

Per la seva part, organitzacions 
com la Unió Catalana d’Hospitals 

van celebrar el “punt de partida” que 
suposa aquesta cimera i també van 
proposar mesures, com la millora de 
les retribucions, l’apoderament dels 
professionals en les decisions i la fle-
xibilitat en l’organització del treball. 
“Dignificar la professió és necessa-
ri per retenir i atreure el talent”, va 
assegurar la directora general de la 
Unió, Roser Fernández. I el Consor-

La primera cimera dels professio-
nals sanitaris, que es va celebrar 
ahir, va servir per radiografiar les 
necessitats de la sanitat catalana. 
Tots els agents coincideixen que cal 
un canvi de model sanitari per 
adaptar-se a les necessitats actuals 
i de futur de la població. Ni el per-
fil dels pacients ni el dels professi-
onals és el de fa unes dècades. Els 
pacients cada cop són més vells i te-
nen més malalties cròniques, però 
també estan més informats i tenen 
més capacitat de codecidir sobre la 
seva salut. Els professionals, per la 
seva part, que són els que des de 
l’esclat de la crisi han sostingut el 
sistema amb el seu esforç, estan ca-
da cop més cremats i en una situa-
ció més precària. A més, prop del 
70% dels nous metges són dones i 
elles també han posat sobre la tau-
la la necessitat de repensar els mo-
dels organitzatius per poder, entre 
altres coses, conciliar. 

De tot plegat –més de model i 
menys de precarietat–, se’n va par-
lar ahir al fòrum de les professions 
sanitàries, en què es van identificar 
els quatre reptes més urgents que 
té la sanitat: la millora de les ràti-
os d’infermeria per acostar-les a les 
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Tots els agents que ahir van partici-
par en el primer Fòrum de Diàleg 
Professional de la Sanitat veuen amb 
bons ulls la iniciativa del departa-
ment per redifinir el model sanita-
ri de futur i canviar les formes d’or-
ganització, però recorden que, en 
paral·lel, s’han de posar recursos per 
solucionar la precarietat laboral dels 
seus treballadors. “Tot això no es pot 
fer descontextualitzant-ho del pro-
blema de precarietat, molt localitzat 
en la primària i els metges joves”, re-
cordava ahir el president del Col·le-
gi de Metges de Barcelona, Jaume 
Padrós, que va proposar també la 
creació d’un observatori de recursos 
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ficació sanitària del departament”, 
va constatar Vergés. Aquesta vincu-
lació tan estreta entre universitat i 
hospitals també és un impediment, 
per exemple, per fer més atractiva 
l’atenció primària. 

Equilibri territorial 
Els professionals detecten una falta 
d’especialistes en hospitals comar-
cals, i per tant cal millorar la capaci-
tat d’atracció del territori perquè hi 
hagi una distribució més equitati-
va de professionals. “La capacitat 
d’atracció de Barcelona i l’àrea me-
tropolitana és molt gran compara-
da amb els altres territoris, i si el 
nostre sistema de salut és universal 
hem de garantir l’equitat”, va dir-
Vergés. Els llocs més allunyats de 
Barcelona, com Lleida i les Terres 
de l’Ebre, són els territoris amb més 
dèficit de professionals. 

Malgrat la conjuntura actual, 
Vergés va voler llançar un “missat-
ge positiu”: “Les solucions hi són i 
des del Govern ho entomem amb 
moltes ganes. Això d’avui no ha si-
gut una foto, sinó l’inici d’un procés 
de treball que durarà un any i que 
comencem ja”.e

ci de Salut i Social de Catalunya 
(CSC) va mostrar la seva preocupa-
ció per la manca de professionals del 
sector i va proposar conèixer la situ-
ació real per territori i especialitat i 
“revisar i redissenyar els llocs de tre-
ball dels diferents agents per adap-
tar-los als nous rols i models, tenint 
en compte el nou perfil de pacients 
i ciutadans” .e

Iniciativa pionera 
La consellera de Salut, Alba Vergés, 
va presidir ahir el primer Fòrum de 

Diàleg Professional, en què van 
participar una  seixantena d’agents 

del sector sanitari. MANOLO GARCIA

Creen 230 places per acollir menors i 
evitar que hagin de dormir en oficines

sar perquè “s’activin els protocols 
establerts” davant una situació que 
el Govern va qualificar d’“excepcio-
nal i sobrevinguda”. La directora va 
afegir que es treballarà per reubicar 
el jove “amb la màxima celeritat pos-
sible”, ja que s’entén que l’equipa-
ment escollit no necessàriament ha 
de tenir una plaça lliure. 

“Una comissaria no és el lloc” 
En el comunicat, Oliva va admetre 
que, amb el nou protocol, “desco-
neix” a quins equipaments portaran 
als menors els agents i per això va 
fer arribar l’anunci a tots els cen-
tres. “Estem treballant per resoldre 
aquesta situació d’emergència al 
més ràpid possible”, va concloure la 
directora de la DGAIA . 

Fonts dels Mossos van explicar 
que una comissaria “no és el lloc” per 
atendre un jove, “com tampoc ho és 
la Ciutat de la Justícia”. De fet, la po-
lèmica per l’acollida que s’ofereix als 
MENA va començar fa dos mesos 
quan la jutge degana de Barcelona va 
prohibir que els nois dormissin a la 
Ciutat de la Justícia mentre es fan 

els tràmits d’identificar-los i de-
terminar-ne l’edat. En aquesta lí-
nia, la policia catalana va insistir 
ahir que si els joves han comès al-
gun delicte els han de posar a dis-
posició de la Fiscalia de Menors, 
i si no els han de posar a disposi-
ció de la DGAIA perquè és qui as-
sumeix la tutela dels nois. 

Després que dimarts Barcelona 
retragués a l’Hospitalet de Llobre-
gat que “no s’hi posés de cara” a l’ho-
ra d’obrir un centre per atendre els 
MENA, l’Ajuntament d’Altafulla va 
expressar el seu malestar pel fet que 
la Generalitat hagués allotjat en un 
alberg una trentena de joves immi-
grants sense haver avisat el consis-
tori. Altafulla va criticar que s’ha-
gués assabentat de les arribades 
dels menors per “les queixes per al-
darulls i molèsties que alguns veïns 
havien denunciat a la Policia Local”. 
El departament va admetre que no 
s’havia comunicat a l’ajuntament 
l’acollida, com es fa habitualment, a 
causa de l’emergència en què està 
instal·lat el sistema i va afegir que ja 
s’ha reconduït la situació.e

Un grup de joves immigrants dormint a la Ciutat de la Justícia al juny. CRISTINA CALDERER

Els Mossos adverteixen la DGAIA que portaran els joves “a qualsevol centre”

Les arribades massives dels menors 
estrangers no acompanyats (ME-
NA) aquest estiu a Catalunya han 
obligat a redefinir el funcionament 
del sistema d’acollida. Des que la di-
recció general d’Atenció a la Infàn-
cia i l’Adolescència (DGAIA) va tan-
car un equipament al barri d’Hosta-
francs de Barcelona, on es feia la pri-
mera rebuda, aquesta acollida 
inicial s’havia traslladat les últimes 
dues setmanes a la seu de la matei-
xa DGAIA, a l’avinguda del Paral·lel 
de Barcelona. S’havien habilitat set 
espais de les oficines –la ludoteca i 
les sales de visita–, on els joves s’es-
taven fins que els podien assignar 
una plaça en un centre. A la seu s’hi 
havien instal·lat matalassos perquè 
els nois hi dormien; també els oferi-
en roba neta i servei de càtering. Ca-
da dia hi havia entre 50 i 70 nois, pe-
rò des de dilluns s’ha obert un nou 
centre al Masnou (Maresme) on es 
fa aquesta primera rebuda. A aquest 
espai, anomenat de cribatge, hi van 
els MENA que acaben d’arribar a 
Catalunya. 

L’equipament de cribatge del 
Maresme té 80 places i ja està ple. 
La DGAIA ha obert les últimes set-
manes tres centres d’emergència en 
altres punts del territori on també 
es fa aquesta primera atenció als jo-
ves immigrants. Entre els quatre es-
pais sumen unes 230 places, segons 
fonts del departament de Treball, 
Afers Socials i Famílies.  

Però les arribades dels MENA, que 
entre el juliol i l’agost han sigut –de 
mitjana– de 125 nois cada setmana, 
també han repercutit en els Mossos 
d’Esquadra. La majoria dels menors 
es presenten a les comissaries de la 
policia i la DGAIA demana als agents 
que custodiïn els joves –sobretot en la 
franja nocturna– fins que se’ls pugui 
atendre. Les últimes setmanes havi-
en arribat a dormir a les comissaries, 
si bé des del departament van assegu-
rar que havien sigut casos puntuals. 
Però ahir la directora de la DGAIA, 
Georgina Oliva, va enviar un comuni-
cat a tots els centres que atenen me-
nors tutelats per la Generalitat expli-
cant que els Mossos els poden portar 
nois que hagin sigut identificats en 
dependències policials. 

Segons la nota informativa d’Oli-
va, els Mossos van advertir ahir ma-
teix que, a partir d’ara, portaran els 
joves “a qualsevol equipament” de la 
DGAIA. Oliva va anunciar que, quan 
un centre rebi un menor traslladat 
per la policia catalana, haurà d’avi-
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Protocol 
La DGAIA 
“desconeix” a 
quins centres 
portaran als 
joves els 
agents

A la Universidad Rey Juan Carlos (URJC) 
de Madrid se li multipliquen els fronts. A la 
investigació pel màster de Pablo Casado i 
Cristina Cifuentes se n’hi suma una altra 

per presumptes irregularitats en almenys 
mig miler de títols de dret, segons va 
avançar Eldiario.es. Un jutge de Madrid té 
oberta una causa anterior a la dels màsters 

per esbrinar si es van beneficiar estudiants 
italians perquè s’estalviessin el cost dels 
estudis de dret a Itàlia, on per poder exercir 
cal un màster que costa uns 18.000 euros.
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